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Choťovice v kronikách  obce Žehuň  
  

Zpracováno na žádost starosty obce Choťovice Josefa Slavíčka v roce 2006 

k oslavám šestistého padesátého výročí založení obce 
 

 

             

 

       
Výběr fotografií z oslav 650. výročí obce Choťovice  roku  2007 

 
 Obec Choťovice  v patřila v letech 1964 až  1990 pod Místní národní výbor  obce Žehuň. 

V té době jsem  měla  povinnost zachytit kronikářsky alespoň částečně také dění  v osadě Choťovice. 

I v minulosti spojovalo tyto dvě obce mnohé; až do založení vlastní školy  v roce 1894 navštěvovaly 

děti z Choťovic školu v Žehni. Po zrušení tamní školy roku 1963  byly Choťovice opět přiškoleny  

k Žehuni. Kostel Narození Panny Marie v Choťovicích je doposud  filiálním kostelem naší obce.  

 Nahlédněme proto alespoň  náznakem, co se o Choťovicích  píše v kronikách obce Žehuň.   

 

I. díl kroniky 
str. 25:  Hodiny na věž chrámovou dostaly se zvláštní náhodou. Baráčník choťovický Jan Slavíček 

půjčil chalupníkovi žehuňskému 140 zlatých 33 krejcarů, kteroužto částku pak odporučil kostelu. 

Teprve po delších soudech byly peníze vymoženy a r. 1831 pořízeny za ně na věž žehuňského kostela 

hodiny.  

str. 30:  Příjmy učitele tehdáž byly: 1) Od filiálního kostela v Choťovicích 6 1/2 míry pole pod zádušním 

lesem, čís. parc. 249 v položení „Podhorské“ (Rok 1845 -  poznámka kronikářky.) 

str. 33:  V roce 1850 započala se vykupovat robota a jiné dávky. Též školní příjmy byly vykupovány 

vyvazovací komisí v Poděbradech a v Chlumci n/C. Tak z vyvazovacího fondu bral učitel z Choťovic 

ročních 154 zl. 35 kr.  
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str. 35:  Vynesením z.š.r. ze dne 23. II. 1894 povoleno vyškolení obce Choťovice od Žehuně a zřízena 

tam samostatná škola.  

str. 75:  Patentem ze dne 13. září 1864 odejmuto prezentační právo na školy šlechticům a připadlo na 

obce. Dle něho zvolen dne 16. prosince 1864 první školní výbor do něhož zvoleni:  

                          za předsedu: Václav Vaníček, kupec v Žehuni,  

                          výbory:         Frant. Kvasnička, šenkýř  v Žehuni, 

                          výbory:         Václav Štěrba, rolník z Choťovic, 

                          výbory:         Josef Malý,  rolník z Choťovic,      

                          výbory:         Frant. Kvasnička, rolník  z Dobšic . 

str. 82:  V roce 1881 vystavěna silnice k Choťovicům v délce 1 158 m. Stavbu provedla obec Žehuň.  

str. 133:  V roce 1922 otevřena při zdejší škole „Lidová škola hospodářská“ přiměřenou slavností. 

Škola má poskytnouti mládeži škole odrostlé ve věku 14 - 17 let dalšího vzdělání pro život. Vyučuje se 

10 hodin týdně. Zapsáno bylo 25 chlapců a 36 dívek.  Osobní náklad, tj. odměnu za vyučování hradí 

Minister.  zemědělství a Zemský úřad. Věcný náklad na veškeré potřeby hradí přiškolené obce: Žehuň, 

Dobšice, Choťovice dle daní.  

str. 136:  V roce 1925 zaměnil cukrovar v Libněvsi dosavadní koňskou dráhu na dovoz cukrovky 

z Radovesnic až do Libněvsi na dovoz s pohonem parním. Při tom rozšířeny a opraveny silnice, hráze a 

mosty.  

 

II. díl  kroniky 
str. 74, 75 : Na schůzi MNV dne 31. května (1945) usneseno, aby konečně zřízena byla v Žehuni 

újezdní měšťanská škola, ježto žactvo zdejší školy i obcí okolních není přiřčeno k žádnému stávajícímu 

školnímu újezdu. Dne 5. července byla podána žádost Zemské školní radě o zřízení měšťanské školy 

v Žehuni, do níž by chodily děti nového obvodu vytvořeného z obcí Žehuně, Dobšic, Hradčan, 

Choťovic a Polních Chrčic….. Po mnohých cestách zástupců obce a obětavých občanů k nadřízeným 

školním úřadům do Prahy dočkala se Žehuň a s ní i okolní obce své dlouholeté snahy, zřízení a otevření 

měšťanské školy v Žehuni. 

str. 211, rok 1958:  Na podzim čistilo Státní rybářství bagrem celý náhon od splávku až k Choťovicům. 

str. 231, rok 1960: V posledních říjnových dnech se projednávalo opatření strany a vlády ke zvýšení 

zemědělské výroby slučováním družstev ve velké hospodářské celky. Podle návrhu ONV v Nymburce 

měla být sloučena družstva Žehuň, Dobšice, Hradčany a Kolaje. Uskutečnilo se několik přípravných 

schůzek jak stranických výborů, tak představenstev družstev a členů rad místních národních výborů. 

Zástupci Hradčan a Žehuně se sloučením souhlasili. Představitelé Dobšic sloučení se Žehuní odmítli.  

S připojením Kolají se nepočítalo pro jejich vzdálenost. Žehuň byla vybrána jako středisková obec. 

Uvažovalo se připojit k plánovanému celku Choťovice, ale nebylo jasné konečné rozhodnutí, protože 

Choťovice při územní reorganizaci připadly k okresu Kolín. Úvaha o spojení Choťovic se Žehuní 

vznikla z iniciativy obou obcí.  

str. 233, rok 1960:  Protože územní reorganizace byla předložena k široké diskuzi obyvatelstvu, v níž 

mohla každá obec vyjádřit své stanovisko, žádala Žehuň o připojení k okresu Kolín. Jako důvody 

uváděla vzdálenost okresního města (do Kolína 15 km, do Nymburka 25 km), možnost sloučení Žehuně 

s Choťovicemi, které patří ke Kolínu, a dobré autobusové spojení. Tuto záležitost projednávala 

několikrát stranická organizace za účasti zástupců OV KSČ v Poděbradech, MNV, JZD i veřejná 

schůze.  Z tohoto jednání vyplynula žádost obce o připojení k okresu Kolín, přečtená 26. února do 

místního rozhlasu. Jak se později ukázalo, bylo všechno vynaložené úsilí zbytečné a Žehuň ponechána u 

okresu Nymburk.  

str. 266, rok 1962:  Odhlasovalo se sloučení družstva Choťovice a Žehuň, ke kterému se měly letos 

vytvořit podmínky.  

str. 271, rok 1963: Škola  ve školním roce 1962-63 měla k 1. září 192 žáky a na konci roku 215 žáků. 

Změna nastala od druhého pololetí, kdy byla v Choťovicích rozhodnutím ONV v Kolíně zrušena 

jednotřídní škola a 14 žáků 1.- 4. post. ročníku přešlo do Žehuně. Zvýšením stavu žáků byla u nás 

spojená 2. a 3. třída rozdělena. Naše škola má opět všechny postupné ročníky samostatné.  



 3 

str. 275, rok 1964:  V tomto roce došlo ke sloučení Žehuně s Choťovicemi v jednu obec s osadou 

Choťovice. Po sloučení měla Žehuň 1 045 obyvatel, z toho Choťovice 370. Celková výměra zemědělské 

půdy v Choťovicích je 515,85 ha, JZD má 467,25 ha. Soukromí zemědělci v Choťovicích nejsou.  

str. 275, rok 1964 (pokračování):  Družstvo v Žehuni mělo 130 členů, z toho výkonných členů 108. 

Velké napětí v družstvu i v celé obci vzniklo před výroční schůzí, která se konala 25. února. Družstvo 

bylo od podzimu od odchodu soudružky Františky Jiroudkové bez předsedy. Uvažovalo se o předsedovi 

z Choťovic soudruhu Topičovi, který žehuňské družstvo v této záležitosti navštívil, ale pro nejednotnost 

mezi členy a představenstva k jeho zvolení nedošlo. Někteří družstevníci i občané zpočátku litovali, 

protože od soudruha Topiče očekávali, že naše družstvo pozvedne jako v Choťovicích. 

str. 279, rok 1964:  Na zasedání místního národního výboru 9. ledna bylo projednáno sloučení Žehuně 

s Choťovicemi, a to tak, že národní výbor bude v Žehuni a obec Choťovice se stane osadou Žehuň-

Choťovice. Tím byly Choťovice připojeny k okresu Nymburk. Sloučení se uskutečnilo po volbách od 1. 

července….. Volby se konaly v neděli 14. června. Do MNV bylo zvoleno 29 poslanců. Z Choťovic to 

byli: Bartoníček Bohumil, 54 r., člen JZD, Bednář František, 62r., člen JZD, Bulíčková Anna 60 r., 

členka JZD, Dvořáčková Věra, 38 r., členka JZD, Matysov Václav, 48 r., zaměstnanec ČSD, Mlázovský 

Ladislav, 32 r., dělník, Netolický Stanislav, 30 r., člen JZD, Reznerová Marie, 58 r., členka JZD, 

Slanina Václav, 30 r., dělník, Slavíček Václav, 50 r., úředník, Suchý Václav, 56 r., technický úředník 

str. 282, rok 1964:  Byly to první společné volby v historii Žehuně a Choťovic. Ve volebním obvodu 

číslo 1 v Žehuni hlasovalo 491 osob, ve volebním obvodu číslo 2 v Choťovicích 239 osob, celkem 730 

voličů. Volilo se manifestačně. Na ustavující schůzi 2. července byla sestavena rada MNV a komisí. Z 

Choťovic František Bednář - tajemník, dále pak Václav Slanina a Bohumil Bartoníček. V komisi 

zemědělské z Choťovic Bednář Fr., Pilař Lad., Slavíček Václav. V komisi školské a kulturní za 

Choťovice Slanina Václav, Bulíčková Anna, v komisi stavební Suchý Václav, Mlázovský Ladislav, 

v komisi finanční Bartoníček Bohuslav, Pánek František, v komisi zdravotní a sociální Dvořáčková 

Věra, Černý Josef, pro ochranu veřejného pořádku Netolický Stanislav, Matysov Václav, místní 

hospodářství Reznerová Marie.….Rozpočet Žehuně: Příjem celkem 231 800 Kč, vydání celkem 231 800 

Kč. Choťovice: Příjem celkem 42 500 Kč, vydání celkem 42 500 Kč 

str. 283, rok 1964:  Veřejné plenární schůze MNV se konaly podle plánu jednou měsíčně, a to střídavě 

v Žehuni a Choťovicích….. Po připojení Choťovic k Žehuni se konečně splnilo několikaleté přání 

občanů o dvou ordinačních dnech ve zdravotním středisku. Obvodní lékařka začala od září ordinovat 

v naší obci kromě středy ještě v pondělí odpoledne.  

str. 364, rok 1970:  V JZD Choťovice stoupla hrubá zemědělská produkce od roku 1965 do roku 1970 o 

32,6 %, a to z 4 448 000 Kč na 6 660 000 Kč. U rostlinné výroby činil vzrůst 36,7%, u živočišné výroby 

27%. Za uplynulých šest let pořídilo družstvo základní prostředky za 3 034 641 Kč, z toho stroje za       

1 233 992 Kč. 

str. 365, rok 1970: V Choťovicích se upravovala požární zbrojnice a prováděly se úpravy v místní 

knihovně. 

str. 366, 367, 368, rok 1970:  V prosinci se provádělo  sčítání obyvatel, domů a bytů. Sčítacím 

komisařem pro Žehuň byl jmenován Josef Rohla, pro Choťovice Ladislav Schovánek….. V Choťovicích 

je 148 mužů, 152 žen tj. 300 obyvatel celkem. 12 narozených v roce r. 1968-70, 10 v r. 1965-67, 38 v r. 

1954-64, 4 v r. 1953-54, 68 v r. 1936-52, 66 v r. 1911-35, 101 v r. 1910 a dříve, u jedné osoby stáří 

nezjištěno. Podle národnosti: 297 osob je národnosti české, 1 slovenské, 1 německé, 1 ukrajinské a 

ruské. Ekonomicky činných je 69 mužů a 69 žen, tj. 139 osob, z toho v zemědělství pracuje 79 lidí. 

Mimo bydliště pracuje 66 osob, z toho mimo okres 57. Napočítáno bylo 116 společně hospodařících 

domácností, z toho jednočlenných 29, dvoučlenných 38, tříčlenných 21, čtyřčlenných 11, pětičlenných 

14, šestičlenné 3. V obou sloučených obcích je tedy 902 obyvatel, z toho 417 mužů a 485 žen. 

V Choťovicích je 116 bytů trvale   obydlených, 10 jen občas a 3 jsou neobydlené. 6 bytů má jen obytnou 

kuchyň, 47 jeden pokoj s kuchyní, 1 byt pouze pokoj bez kuchyně, 50 bytů je dvoupokojových, 3 byty 

mají pouze 2 pokoje bez kuchyně, 7 je třípokojových, 2 čtyř a vícepokojové. 46 bytů má koupelnu, 1 

sprchovací kout, 2 ústřední topení, 2 etážové topení, 63 vodovod, 109 elektřinu, 2 mají teplou vodu 

z mimobytového zdroje, 2 elektrický ohřívač vody, 16 elektrický sporák, 15 plynový sporák, 75 
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chladničku, 92 elektrickou pračku, 79 televizor, 2 kuchyňskou linku, 1 kuchyňský robot, 35 vysavač. 

V Choťovicích je 28 rodinných domků, 73 zemědělských usedlostí, 2 budovy ostatní. Před rokem 1870 

vybudována 1 budova s 1 bytem. V letech 1870-1899  55 domů s 62 byty, v letech 1900-1945 44 domů 

s 49 byty, v r. 1946-1960 2 domy se 3 byty, v r. 1961-65  1 dům s 1 bytem. Na veřejnou kanalizaci je 

připojeno 10 domů s 10 byty; 1 dům slouží k rekreačním účelům, 10 domů je neobydlených. 

str. 379, rok 1971:  V Choťovicích se stavěla autobusová čekárna, položilo 400 m kanalizace, 

upravovala požární zbrojnice a provedlo se z větší části veřejné výbojkové osvětlení. V srpnu schválilo 

plenární zasedání nový volební program. V Choťovicích je třeba dokončit kanalizaci, dokončit veřejné 

výbojkové osvětlení, opravit most přes náhon, omítnout bývalou školní budovu a opravit budovy MNV. 

str. 380, 381, 382, rok 1971:  Předvolební schůze se v Žehuni v sále kina zúčastnilo na 150 občanů. 

Seznámili se s návrhem nových poslanců do všech stupňů orgánů. Ve snaze zaktivizovat práci MNV 

došlo k rozsáhlé výměně poslanců. Občané Choťovic se však chtěli od Žehuně oddělit a vytvořit si 

samostatný MNV. Volby do všech stupňů orgánů se konaly ve dnech 26. a 27  listopadu. Za poslance 

MNV byli zvoleni také tito občané Choťovic: Josef Altrichter, 34 let, elektrikář, člen KSČ, Bohumil 

Bulíček, 45 let, automechanik, člen KSČ, Frant. Bednář, 73 let, důchodce, člen KSČ, Josef Černý, 38 

let, požárník, člen KSČ, Jaroslav Končický, 36 let, slévač, bezpartijní, Josef Martínek, 55 let, zootechnik 

JZD, člen KSČ, Vladislav Štěrba, 29 let, mechanizátor JZD, bezpartijní, Josef Slavíček, 25 let, 

elektromechanik, člen KSČ, Jaroslav Vilímek, 38 let, požárník, bezpartijní….. Na ustavujícím zasedání 

MNV  v Žehuni 13. 12. složilo slib 21 přítomných poslanců ze 23 zvolených za přítomnosti 40 občanů. 

Tajemníkem zvolen  14 hlasy s. Josef Martinek - 6 poslanců z Choťovic se zdrželo hlasování. Mezi 

členy rady byli z Choťovic Josef Martinek, Jaroslav Končický, Bohumil Bulíček….. Předsedou finanční 

komise zvolen Josef Slavíček, členové Jar. Zelená, Jar. Končický. Členy komise výstavby Josef 

Altrichter, Vlad. Pilař. Členy komise školství a kultury Emilie Jiroudková, Josef Černý, Bohumil 

Bulíček. Členy sociální a zdravotní komise Vladislav Štěrba, Jaroslav Vilímek. Členy komise pro 

ochranu veřejného pořádku Josef Martinek, František Bednář. Občanský výbor Josef Martinek, Bohumil 

Bulíček, František Bednář, Josef Slavíček, Jaroslav Končický, Jar. Netolická, Jaroslava Zelená. Poslanci 

z Choťovic žádali, aby se schůze konaly střídavě v Žehuni a Choťovicích.  

str. 383, rok 1971:  Na odpoledne (dne 1. máje) připravili žehuňští svazáci Staročeské máje s českou a 

moravskou besedou. V předvečer postavili hoši dívkám májky. Velkou máj vztyčili z bezpečnostních 

důvodů až těsně před slavností. V nedávné minulosti se stalo, že nepomohlo v noci hlídání a mládenci 

z Choťovic máj ukradli a pak se narychlo sháněla v lese nová.  

str. 390, rok 1972:  Také v tomto roce se pokračovalo ve vytvářením podmínek pro sjednocování 

družstev do velkých ekonomických celků. 12. prosince projednávala členská schůze možnost sloučení 

družstev Žehuň, Dobšice, Choťovice a Hradčany. Slučovací schůze proběhly v Žehuni, Choťovicích a 

Dobšicích a sloučení v jeden ekonomický celek bylo na nich jednomyslně schváleno. 

str. 391, rok 1972:  Schůze pléna MNV se konaly  střídavě v Žehuni a v Choťovicích a schůze rady 

vždy dvakrát v Žehuni a jednou v Choťovicích….. Začaly se uskutečňovat některé úkoly volebního 

programu a celoobecního závazku: plánovalo se omítnutí bývalé školní budovy v Choťovicích a 

dokončení kanalizace. Pro nedostatek pracovních sil se však tyto práce a i některé další neuskutečnily.  

str. 392, rok 1972:  Několikrát se řešil problém, jak provádět schůze, zda odděleně pro Žehuň a 

Choťovice, či společně. Prosazoval se názor, že na společných schůzích by bylo řešení společných 

problémů pružnější.  

str. 394, rok 1972:  Plán kulturní činnosti obce byl sestaven z dílčích plánů SSM, TJ Sokol Žehuň, 

LMS Choťovice,  MLK Choťovice a střediskové knihovny Žehuň.  

str. 395, 396, rok 1972:  Členové LMS Choťovice plánovali schůze jednou měsíčně. V lednu 

uspořádali ples, promítali dvakrát filmy a v prosinci měli poslední leč….. Místní lidová knihovna 

v Choťovicích měla v tomto roce 62 čtenářů z toho 15 dětí. Za rok zaznamenala 2 100 výpůjček. 

Náklady na tuto knihovnu činily 770 Kč, tj. 300 Kč roční odměna knihovnici, 150 Kč za úklid, 150 Kč 

světlo a otop, 150 Kč papír na balení a kancelářské potřeby, 120 Kč čisticí prostředky. 

str. 400, rok 1973:  Od 1. ledna začala pracovat  sloučená družstva Žehuň, Dobšice a Hradčany na 

výměře 1 345 ha zemědělské půdy.   Při hledání jména pro tento společný ekonomický celek se vybíral 
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název ze třech návrhů: „Mír“, „Vlast“ a „25. únor“. Byl přijat poslední z návrhů….. „Jednotné 

zemědělské družstvo 25. únor se sídlem v Žehuni.“ 

str. 406, rok 1973:  Mezi poslanci  nastala opět výměna názorů, zda se mají konat schůze rady střídavě 

v Žehuni a Choťovicích. Hlasováním šesti hlasy proti čtyřem bylo rozhodnuto, že  rada se bude scházet 

pouze v Žehuni. Choťovičtí poslanci se hlasování zdrželi a před ukončením hlasování opustili schůzi. 

Do následujících třech schůzí se poslanci z Choťovic prostě bez omluvy nedostavili. Rada navrhla 

zastavit výplatu odměny tajemníkovi s. J. Martínkovi, protože svou funkci řádně nevykonával. Na 

prosincovém plenárním zasedání bylo rozhodnuto z funkce ho odvolat. Do funkce nového tajemníka byl 

schválen v lednu příštího roku s. Frant. Bulíček….. Školská a kulturní komise pracovala v listopadu a 

prosinci ve spolupráci se všemi složkami a organizacemi na společném  plánu kulturní činnosti pro příští 

rok pro Žehuň a Choťovice.  

str. 407, 408, rok 1973:  Školská a kulturní komise se ještě jednou vrátila k návrhu řešit situaci 

mateřské školy nadstavbou nad původní budovou a počítala s nákladem 120 000 Kč a žádala o pomoc 

družstvo v Žehuni a Choťovicích s tím, že děti jejich členek budou v mateřské škole umístěny 

přednostně….. Školské a kulturní komisi se pro  tento rok podařilo za spolupráce všech složek a 

organizací sestavit obsáhlý plán kulturní činnosti. Jednotlivé dílčí plány své činnosti předložily SSM 

Choťovice a Žehuň, TJ Sokol Žehuň a Choťovice, MS Žehuň i Choťovice, obě JZD, ČSPO Žehuň i 

Choťovice, MO ČRS, ZDŠ, kino a středisková knihovna. Příkladně pracoval SSM v Choťovicích 

s předsedou Jos. Slavíčkem. Svazáci uskutečnili návštěvu výstav „50 let SSSR v Praze“, prováděli 

politické  školení, besedu k 25. výročí února, jarní brigádu v obci, k MDD připravili táborák s 

programem, vlastivědný zájezd, soutěž v minikopané, besedu se staršími členy KSČ….. TJ Sokol 

Choťovice plánoval tyto akce: sportovní ples, zápasy v hokeji, Josefovskou zábavu, májovou veselici 

s průvodem obcí a Mikulášskou zábavu.  

str. 409, rok 1973:  Předsedou požárníků v Choťovicích byl Jar. Končický, jednatelem Jar. Vilímek. 

Svou činnost v tomto roce zaměřili na promítání filmů s protipožární tématikou a uskutečnění pouťové a 

posvícenské zábavy.  

str. 413, 414, 415, 416,   rok 1974:  Na slučovací schůzi 3. ledna 1974 bylo „JZD 25. únor se sídlem 

v Žehuni“ rozšířeno o další dvě družstva: Choťovice a Kolaje. Začalo se hospodařit na velkém 

ekonomickém celku o rozloze 2 070 ha zemědělské půdy. Výměra orné půdy v družstvech je 

následující:   Žehuň  440,06 ha, Hradčany  454,90 ha, Dobšice 353,21 ha, Choťovice  491,07 ha,  Kolaje 

194,73  ha. Brigadýrem v tomto družstvu byl Vladislav Štěrba, agronomem pro Žehuň a Choťovice 

Josef Dobřichovský, zootechnikem pro Choťovice Josef Martinek, četařkou Květa Bulíčková….. 

Vytvořila se čtyři hospodářská střediska, průměrně po 500 ha: Žehuň, Choťovice, Hradčany a jedno pro 

Dobšice a Kolaje. Mechanizace se řídí centrálně. Nové představenstvo má 17 členů a 3 náhradníky a je 

zvoleno na 4 roky….. Za Choťovice: Josef Martínek, zootechnik, Josef Dobřichovský, agronom, 

Miroslav Štěrba, mechanizátor….. Revizní komise: předseda: Jaroslav Janouch, dosavadní předseda 

JZD v Choťovicích, členkou Jar. Netolická, pracovnice ŽV….. Členkou revizní komise Květa 

Bulíčková  z Choťovic….Členem kulturní komise Bohumil Bartoníček z Choťovic. 

str. 417, rok 1974:  Členské schůze v jednotlivých obcích .proběhly od 24. do 28. 6. Členové na nich 

odhlasovali prémie za včasnou přípravu posklizňové   linky v Choťovicích 4 000 Kč a  za podmítku 

pluhem do 25. července 1 000 Kč.  

str. 423, rok 1974:  V usnesení ze schůze 31. května se uvádí, že se předvolá s. J Slavíček, který 

odpovídá za práce na škole v Choťovicích. Dokončení této opravy se přesunulo na rok 1975. 

str. 424, rok 1974:  Komise řešila dvakrát neshody mezi nájemnicemi v družstevní bytovce 

v Choťovicích. Ve své poslední schůzi řešila výtržnost mladistvých. Pět výrostků ve stáří 17-22 let, tři 

ze Žehuně a dva z Choťovic,  ztropili v opilosti v pozdních nočních hodinách výtržnost před nově 

otevřenou budovou školního klubu ve vile, kde v podkroví bydlí od září mladá učitelka. Kameny rozbili 

okna nejen jí, ale i ve družině a poškodili i nově opravenou omítku. Protože druhý den po vyšetření 

případu příslušníkem VB škodu z větší části zlikvidovali: okna dali zasklít a střepy a kameny z místností 

zhruba sklidili, požádali ředitele školy za prominutí, upustilo se od dalšího stíhání a byla jim vyměřena 

pouze pořádková pokuta ve výši 100 Kč pro každého výtržníka. 
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str. 427, rok 1974:  SSM Choťovice se účastnil turnajů ve stolním tenise,  ledním hokeji, v malé 

kopané, ve spolupráci s PO 25. výročí vzniku PO, oslavy MDD. Protože nebyl ani letos ještě otevřen sál 

pohostinství v Choťovicích, neuskutečnily se plánované taneční zábavy.  

str. 435, rok 1975:  Občanský výbor MNV pro Choťovice zahrnoval v plánu pomoc občanů při 

úpravách veřejných prostranství, brigádní pomoc družstvu, plnění volebního programu, otevírací dobu 

v prodejně potravin a pohostinství, opatření pro zimní kalamitu, atd. 

str. 440, rok 1975:  Specializovanou výrobní jednotkou pro výrobu vepřového masa se stane farma 

Dobšice, farma Kolaje centralizuje odchov telat do šesti měsíců, pro odchov jalovic se vybuduje objekt 

na Hradčanech a většina dojnic se soustředí v budoucnu v Choťovicích.  

str. 442, rok 1975:  V letech 1973-74 byly zřízeny dva polní mlaty, a sice  dva příjmové koše na pšenici 

v Žehuni a jedna posklizňová linka na úpravu ječmene v Choťovicích. 

str. 447, rok 1975:  Na vlastní účet pracovali tito pracovníci: (uváděny jsou pouze  Choťovice) 

                   Jan Bulíček, Choťovice 123, řezník a kruponář, 

 Josef Dobřichovský, Choťovice 3, řezník a kruponář, 

 Josef Altrichter, Choťovice 125, elektrikář, 

 Jana Černá, Choťovice, oprava svetrů. 

 Jarosl. Bartoníčková, Choťovice 104. 

str. 451, rok 1973, 1974, 1975:  ….. Je povoleno provozovat přes Žehuňský rybník převoznictví 

v říčním km 16,00 k železniční stanici Choťovice. V roce 1941, kdy byl rybník letněn, byl proveden 

rozbor jeho dna. V části Choťovic s matečným podkladem vápenatým, je poměrně také nejvíc vodních 

měkkýšů a jejich zbytků (lastur a škeblí). Měkkýši se zde blahodárně vyvíjejí pod vlivem nadbytku 

vápna v rybničním dnu. Bylo stanoveno pět okrsků:…. pátý na jižních březích u Choťovic  - je vlastně  

zvětralou opukou. V některých místech je zvětralá opuka úplně obnažena. 

str. 458, rok 1975:  Aktivně pracovali svazáci v Choťovicích: organizovali politické školení členů, 

turnaje v ledním hokeji a stolním tenise, cvičení mládeže a další.  

str. 464, 465, 466, 467, rok 1976:  V Choťovicích zřízeno 220 m kanalizace, částečně opravena bývalá 

školní budova (omítka, střecha). Nepodařilo se uskutečnit výstavbu sportovního zařízení. Národní výbor 

se o to pokusí v dalším období.  

Ve dnech 22. a 23. října 1976 se konaly v celém našem státě volby do všech zastupitelských orgánů. 

Naše obec byla rozdělena na dva volební okrsky: okrsek č. 1 Žehuň měl volební místnost v budově 

místního národního výboru, okrsek č. 2 Choťovice v bývalé škole….Druhý den ve 12 hodin odvolilo 

v Choťovicích všech 199 zapsaných voličů, tj.100%….. Do Místního  národního výboru v Žehuni byli 

zvoleni tito poslanci z Choťovic:  

                   Josef Altrichter, 35 r., dělník, člen KSČ, 

 Bohumil Bulíček, 45 r., dělník, člen KSČ, 

 Josef Dobřichovský, 25. r., státní zaměstnanec, člen KSČ, 

 Milan Janouch, 26. r., traktorista, člen KSČ, 

 Josef Slavíček, 26 r., úředník, člen KSČ, 

 Václav Slanina, 39 r., technik, člen KSČ, 

 Václav Slavíček, 62 r., důchodce, člen KSČ, 

 Oldřich Tuček, 50 r., důchodce, bezpartijní, 

 Josef Synek, 32 r., traktorista, bezpartijní. 

str. 468, 469, rok 1976:  Rada MNV má 9 členů, z toho jsou z Choťovic členové rady MNV: Václav 

Slavíček, Josef Slavíček, Bohumil Bulíček. Občanský výbor v Choťovicích je devítičlenný, z toho je 5 

poslanců. Předsedou finanční komise je Josef Slavíček, členy z Choťovic: Vladimír  Pilař, ve školské a 

kulturní komisi Milan Janouch, Josef Steklý, v komisi pro ochranu veřejného pořádku Josef 

Dobřichovský, František Bednář.  

str. 472, 473, rok 1976:   Bude  pokračovat specializace a koncentrace živočišné výroby. 

Specializovaná jednotka pro žír prasat v Dobšicích pojme letos 2 500 ks. prasat. Potom bude zrušen 

nevyhovující provoz v Choťovicích, Dobšicích a na Staré Báni. Počítá se výhledově s výstavbou dalšího 

pavilonu porodny prasnic v Žehuni, aby její kapacita dosáhla 320 - 350 prasnic…. K 31. 12. 1976 mělo 
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naše družstvo v Choťovicích v novém kravíně 157 dojnic, ve starém kravíně 90….. Snížil se podstatně 

stav pracovníků na vlastní účet. V Choťovicích jsou přihlášeni: Jan Bulíček, Choťovice 123, řezník a 

kruponář, Josef Dobřichovský, Choťovice 3, řezník a kruponář.  

str. 481, rok 1976:  Složení občanského výboru v Choťovicích: poslanci: Bohumil Bulíček, Josef 

Slavíček, Josef Dobřichovský, Milan Janouch, Josef Steklý. Občané: Miloslav Vávra, Jaroslava 

Netolická, Libuše Petrášková, Emilie Jiroudková.  

 

 

III. díl kroniky  
str. 17 - úvod:  Úbytek zvěře také nepříznivě ovlivňuje změna životních podmínek pro zvěř, k níž 

dochází slučováním družstev. Z těchto důvodů se provedlo v roce 1978 sloučení mysliveckého sdružení 

Žehuň, Choťovice, Sány. Toto nové MS nese název „Cidlina“ se sídlem v Žehuni. Hospodářem je Jan 

Bulíček z Choťovic, kulturním referentem Bohumil Bulíček z Choťovic. Toto nové MS má 45 členů a 

výměra honitby je 2 040 ha.  

str. 35, rok 1977:  Pracovníci na vlastní účet z Choťovic v tomto roce: Josef Dobřichovský, Choťovice, 

čp.3, řezník a kruponář, Jan Bulíček, Choťovice, čp. 123, řezník a kruponář.  

str. 43, rok 1977: Při posledním sčítání měla Žehuň-Choťovice 902 obyvatele, k 31. 12. 1977 o 37 lidí 

méně, tj. 865 obyvatel.  

str. 62, rok 1978:  Občanský výbor v Choťovicích vedl Bohumil Bulíček, provedl 5 schůzí výboru a 2 

schůze veřejné.  

str. 67, rok 1978:  V Choťovicích se asfaltovalo 500 m obecní cesty, upravovalo prostranství u školy a 

dokončovaly chodníky kolem hlavní silnice.  

str. 70, rok 1978:  Letos začal pracovat při MNV Sbor pro občanské záležitosti, jeho předsedou je 

Václav Slavíček z Choťovic, členy Zdenka Kudrlová ze Žehuně, čp. 235 a Věra Slavíčková, učitelka 

z Choťovic a další. První akcí nově zřízeného sboru  byla organizace oslavy stoletého výročí narození 

paní Alžběty Pokorné, narozené 10. 9. 1878, žijící v Choťovicích. V den jejího stoletého jubilea jí v bytě 

blahopřáli předseda MNV Jaroslav Fiala, místopředseda ONV soudruh Bedřich Kuchař, zástupce 

odboru sociálního zabezpečení ONV a pionýrky. Gratulanti jí předali dárky: květiny, dárkový koš a 

lůžkoviny. K tomuto významnému jubileu byl paní Pokorné zvýšen měsíční důchod o  300 Kč.  

str. 77, rok 1979:  V Choťovicích pracoval sedmičlenný občanský výbor, jehož hlavní náplní bylo 

uskutečňovat volební program.  

str. 81, rok 1979:  Investiční výstavba (v družstvu) se zaměřila na budování mechanizačního střediska a  

administrativní budovy. Dále byla postavena na farmě Choťovice odchovna pro plemenné prasničky.  

str. 91, rok 1979:  V rámci volebního programu se v Choťovicích stavěl most přes mlýnský potok. Na 

stavbě se podíleli převážně občané z Choťovic, hlavně Miloslav Vávra, Frant. Bednář a Josef Beneš a 

dále pracovníci okresní správy silnic.  

str. 93, rok 1979:  Myslivecké sdružení v roce 1978 z obcí Žehuň, Choťovice a Sány pod názvem 

„Cidlina“ se sídlem v Žehuni a výměrou honitby 2 050 ha mělo 44 členů. Ve výboru nastala změna ve 

funkci předsedy, kterou převzal po Vladimíru Dostálovi Ing. Jaroslav Tomášek mladší a hospodářem je 

Jan Bulíček z Choťovic.  

str. 107, rok 1980:  Rada MNV se scházela opět dvakrát v Žehuni a jednou v Choťovicích. 

str. 111, 112, rok 1980:  Nejvyšší dojivost 4 001 l dosáhly ošetřovatelky ve SK v Choťovicích. 

Průměrná denní dojivost zde činila 10,44 l….. V tomto roce byla dána do provozu v Choťovicích 

adaptovaná odchovna prasniček a byla vybudována moderní porodna s 31 boxy.  

str. 113, rok 1980:  Obtokový mlýnský náhon čistila Strojní traktorová stanice Hradec Králové jedním 

buldozerem a jedním bagrem. Práce se skončily v Choťovicích proti kravínu a v příštím roce se má 

pokračovat.  

str. 115, rok 1980:  V Choťovicích se zřizovala nákladem 15 000 Kč rozhlasová ústředna místního 

rozhlasu, zřizoval se telefon pro občanský výbor a stavěla kůlna na palivo u bývalé školy.   

str. 119, rok 1980:  V rámci oslav 35. výročí osvobození naší vlasti Sovětskou armádou uspořádala 

kronikářka v zasedací síni národního výboru výstavu kronik obce Žehuň, Choťovice, Dobšice a 
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Hradčany. Ve dnech 16. - 19. května tu bylo vystaveno více než dvacet  kronik a mnoho 

dokumentačního matriálu.(Mezi kronikami byla  jedna kronika obce Choťovice.) 

str. 125, rok 1980:  Na sklonku roku 1980 došlo k pravidelnému sčítání obyvatel. Podle výsledků 

sčítání, uvedených v materiálech Českého statistického úřadu, měla  obec Žehuň-Choťovice v roce 1961 

1 023 obyvatel, v roce 1970  908 obyvatel a v roce 1980 už jen 764 obyvatel. 

str. 131, 132, 133, rok 1981:  Ve dnech 5. a 6. června se konaly po celém území republiky volby do 

zastupitelských sborů. Volební okrsek číslo 1 měl volební místnost v zasedací síni Místního národního 

výboru v Žehuni, okrsek číslo 2 v budově bývalé školy v Choťovicích….. Do Místního národního 

výboru v Žehuni byli zvoleni tito občané z Choťovic:  

                     Vladislav Štěrba, 34 let, agronom JZD, bez., Choťovice, 

 Josef  Dobřichovský, 30 let, státní zaměstnanec, KSČ, Choťovice,   

 Miloslav Janouch, 31 let, člen JZD, KSČ, Choťovice,  

 Miroslav Pilný, 24 let, zámečník, bez., Choťovice,  

 Alžběta Povýšilová, 50 let, vychovatelka mládeže, KSČ, Choťovice,  

 Josef Slavíček, 30 let, člen JZD, KSČ, Choťovice. 

Členové výboru z Choťovic: Josef Slavíček, Josef Dobřichovský, Miloslav Janouch. Občanský výbor 

v Choťovicích -  předseda: Josef Dobřichovský, tajemník: Miloslav Janouch, členové: Vladislav Štěrba, 

Josef Slavíček, Alžběta Povýšilová, Miroslav Pilný….. Ve Sboru pro občanské záležitosti pracovali 

z Choťovic: Alžběta Povýšilová, předsedkyně, Stanislav Povýšil, člen. 

str. 137, 138, rok 1981:  Díky obětavé práci pracovníků živočišné výroby splnilo družstvo výrobu masa 

a mléka. Průměrná užitkovost dojnic stoupla proti předešlému roku o 43 l a činí 3 517 l. Na druhém 

místě i po poklesu proti minulému roku byl SK Choťovice s užitkovostí 3 759 l s průměrem na den 

10,29  l první.  Po poklesu proti loňsku byl pátý NK Choťovice s průměrem 3 419 l na rok a 9,37 l na 

den. Nejnižší užitkovost mají již druhým rokem obě stáje v Žehuni….. Nejlepší čistotu měl SK 

Choťovice, kde dali všechno mléko v první třídě, nejhorší opět oba kravíny v Žehuni.  

str. 145, rok 1981:  Komunistická strana byla vedoucí silou našeho hospodářského a veřejného života. 

Těžiště její práce se přesunulo po vytvoření velkého ekonomického celku z vesnické organizace na ZO 

KSČ v družstvu…...  Předsedou ZO KSČ v družstvu byl zvolen po odchodu soudruha Josefa Slavíka do 

důchodu nový a mladý pracovník Josef Slavíček z Choťovic. 

 str. 155, rok 1982: ….. V Choťovicích se v bývalé škole vyměňovaly dveře,  v tělocvičně malovalo a 

pokládalo linoleum (v této budově je klubovna svazáků a kancelář pro občanský výbor), prováděla se 

rekonstrukce části osvětlení.  

str. 163, rok 1982:  Josef Slavíček z Choťovic studuje druhý ročník Zemědělské technické školy 

v Poděbradech.  

str. 170, rok 1982:   Český svaz včelařů  evidoval v Choťovicích 2 včelaře s 25 včelstvy.  

str. 171, rok 1982:  Socialistický svaz mládeže v Choťovicích pořádal pouťovou zábavu.  

str. 175, rok 1982:  Na sklonku prázdnin otřásla Choťovicemi, Žehuní i okolím zpráva o sebevraždě 

oběšením paní Jany Černé, matky čtyř dětí, která své rodinné o osobní těžkosti vyřešila tímto krutým 

způsobem.  

str. 180, rok 1983:  V Žehuni je v současné době 38 telefonních účastníků, z toho tři linky v JZD, 

v Choťovicích je pouze linka v objektu JZD, jedna u Altrichterů byla odhlášena….. Místní rozhlas je 

v Žehuni i v Choťovicích v dobrém stavu. 

str. 181, 182, 183, rok 1983:  Přehled odebíraných deníků a časopisů v  Choťovicích: Rudé právo 

odebírá v Choťovicích 20 účastníků, Zemědělské noviny 27, Práce 4, Svobodné slovo 5, Lidová 

demokracie 2, Svoboda 15, ABC 4, Bezpečnost 2, Československá televize 8, Československý rozhlas 

8, Družstevník 3, Fakta a argumenty 1, Hospodářské noviny 2, Chovatel 3, Květy 2, Katolické noviny 1, 

Mladý svět 6, Myslivost 5, Modisch a Maschen 1, Národní výbory 3, Naše rodina 6, Nymbursko 19, 

Ohníček 10, Obščestvennoje pitanie 1, Praktická žena 3, Putěšestvoje SSSR 1, Rabotnica 1, Sedmička 2, 

Slovo agitátora 1, Svět motorů 2, Svět socialismu 1, Tribuna 1, Učitelské noviny 1, Vychovávatel 1, 

Vlasta 6, Zápisník 2, Zdraví 3, Zahrádkář 8, Živost strany, Žena a móda 1.  
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str. 184, rok 1983:  V místní pobočce Státní spořitelny si ukládají peníze převážně obyvatelé Žehuně, 

Choťovic a Dobšic.  

str. 188, rok 1983:  Nejvyšší dojivost v historii JZD: třetí v pořadí po starém kravínu na Hradčanech  

(4 931 l) byl starý kravín v Choťovicích  (4 362 l). Další tři kravíny dosáhly téměř vyrovnané 

užitkovosti: Kolaje 4 161 l, nový kravín v Žehuni 4 157 l a nový kravín Choťovice 4 124 l. Jedině starý 

kravín v Žehuni nedosáhl 4 000 l.  

str. 189, rok 1983:  Stálý nedostatek vody na všech farmách nutí družstevníky dovážet vodu z rybníka. 

Pro úsporu dopravy a pro časté znečištění rybniční vody se budovaly v blízkosti Cidliny v Choťovicích i 

v Dobšicích dvě hluboké nové studně.  

str. 190, rok 1983:  Družstvo hospodaří s velkými hodnotami. Kontrolou jsou pověřeni nejen řídící 

pracovníci, ale i revizní komise, ve které pracovali z Choťovic: Miloslav Janouch a Jaroslava Netolická.  

str. 199, rok 1983:  ZO SSM v Choťovicích organizovala ve spolupráci se Sokolem dětský karneval, 

mírový oheň, pomáhala při přípravách dětského dne, zajišťovala posvícenskou a silvestrovskou zábavu. 

TJ Sokol v Choťovicích zajišťovala cviční žen,  společenský ples, turnaj ve stolním tenisu, Josefovskou 

zábavu, dětský karneval, mírový oheň, pouťovou taneční zábavu, dětský den, Anenskou a posvícenskou 

zábavu….. Obec měla 738 obyvatel, z toho v Žehuni 495, v Choťovicích 243. Popisných čísel bylo 

v Žehuni 244, v Choťovicích 127.  

str. 205, rok 1984:  29. března chytl rákos u rybníka v Choťovicích a tentýž den se vzňal i suchý les na 

svahu Kozí hůry v zatáčce u Vinice. Místní požárníci oba požáry hasicím autem uhasili, ale viníci se 

nenašli. 

str. 209, rok 1984:  V objektu JZD se budovalo 11 garáží a dokončoval se silážní žlab v Choťovicích.  

str. 214, rok 1984:  Na okresní konferenci JZD v Nymburce obdržel rezortní vyznamenání „Zasloužilý 

pracovník v zemědělství“ Josef  Steklý z Choťovic.  

str. 219, rok 1984:  Protože Žehuň nemá prostorný sál, který by pojal většinu družstevníků (výroční 

schůze), objednává JZD k tomuto účelu buď sál v kulturním domě v Opolanech, Libici nad Cidlinou a 

v posledních letech zpravidla v Městci Králové, jak tomu bylo i letos. Oba družstevní autobusy zajišťují 

kyvadlově po celý den i noc dopravu účastníků ze všech pěti obcí: Žehuně, Choťovic, Dobšic, Hradčan i 

Kolaj, protože po oficielní části následuje taneční veselice, která se protáhne do noci.  

str. 225, 226, rok 1984:  Filmová představení navštěvuje hlavně mládež, která má zájem o západní 

filmy, převážně horory. To bývá účast 100 až 200 lidí. Kromě omladiny ze Žehuně, Choťovic, Dobšic a 

Hradčan, přijíždí na tyto filmy i mládež z Opolánek, Sán Chrčic, Ohař a Kolaj. Sovětské a ostatní 

socialistické filmy mládež navštěvuje málo. 70% filmů, které do kina přicházejí, je ze socialistické 

produkce.  

str. 247, rok 1985:  Obec Žehuň měla k 1. 1. 1985  470 obyvatel, Choťovice k 1. 1. 1985  232 obyvatel. 

Žehuň měla k 31. 12. 1985 473 obyvatel, Choťovice k 31. 12. 1985 226 obyvatel. 

str. 247, 248, 249, rok 1985:  Při MNV pracovalo sedm komisí. Komisi zemědělství vedl Josef 

Slavíček….. Výstavba samoobsluhy v Choťovicích nezapočala. Při jarní směně se provedl pouze odkryv 

zeminy a na sklonku roku se zakoupil v hodnotě 50 000 Kč stavební materiál. Ani práce na budování 

chodníků v Choťovicích nepokračovaly.  

str. 251, rok 1985:  V Choťovicích stavějí Jan a Soňa Černých.  

str. 253, 254, rok 1985:  K 1. březnu 1985 odešel na místo předsedy JZD v Opočnici hlavní ekonom a 

místopředseda  ing. Miloslav Peterka. Za něho byl zvolen místopředsedou družstva  Josef Slavíček….. 

V družstvu pracovalo devět brigád socialistické práce. Zapojeno v nich bylo 66 členů. Vedoucí BSP 

v porodně v Choťovicích je Libuše Petrášková, ve starém kravíně v Choťovicích Alžběta Krečmerová, 

v novém kravíně v Choťovicích Jaroslava Netolická….. Název BSP obdrželo zatím sedm kolektivů. 

Pracovnice starého kravína na Hradčanech a porodny prasnic v Choťovicích obdrží titul v příštím 

roce….. Medaili ke 40. výročí osvobození dostal František Bednář z Choťovic. Nositeli rezortního 

vyznamenání „Zasloužilý pracovník MZV se stali: Marie Bartoníčková z Choťovic  a Josef Steklý 

z Choťovic….. Nositeli odznaku „Jezdím bez nehod“ III, stupně za 1 000 000 km je Ladislav Slavíček 

z Choťovic  a Josef Steklý z Choťovic, IV. stupně za 750 000 km Jaroslav Šmejkal z Choťovic.  



 10 

str.  256, rok 1985:  Pracovníkům rostlinné výroby jednocení a okopávka cukrovky přinesly nemálo 

problémů. Nestačily vlastní pracovnice, ani dvanáct Slovenek. Bylo třeba žádat o pomoc jednotlivé 

organizace Národní fronty v Žehuni, Choťovicích i Dobšicích….. Největší užitkovosti dosáhl opět starý 

kravín na Hradčanech, - 5 468 litrů. Pořadí ostatních kravínů je následující: nový kravín Hradčany 5 165 

l, starý kravín v Choťovicích 5 055 l, kravín Kolaje 4 719 l, nový kravín v Choťovicích i starý kravín 

v Žehuni dosáhly 4 643 l a nový kravín v Žehuni 4 570 l.  

str. 259, rok 1985:  Podle plánu investiční výstavby se má na léta 1986 až 1990 stavět v Choťovicích 

porodna vepřů.   

str. 267, rok 1985:  Předsedou VO KSČ v Choťovicích byl Josef Dobřichovský, narozený 19. 5. 1951, 

čp. 3. Organizace měla 7 členů základních a 15 registrovaných. Základní organizace KSČ  v družstvu 

měla 41 členů, předsedou byl Josef Slavíček z Choťovic čp. 79.  

str. 269, 270, rok 1985:  ZO SSM v Choťovicích pracovala ve složení výboru: předseda: Jiří Petrášek, 

hospodář: Pavel Hněvsa, jednatelka: Hana Šmejkalová, sportovní referent: Jaroslav Synek, členka 

výboru: Hana Šmejkalová. Také činnost této organizace SSM byla podrobena zevrubné kritice ZO KSČ 

v Choťovicích a byly učiněny konkrétní závěry a opatření. Pro druhé pololetí byla určena na pomoc 

mládežníkům soudružka Věra Slavíčková a činnost ve druhém pololetí byla pružnější. Mládež má 

v Choťovicích po celý rok ke svému vyžití klubovnu a tělocvičnu v bývalé škole a sportovní hřiště. Ve 

spolupráci s pionýry a SPOZ se svazačky spoluúčastnily  předávání kytiček starým občanům při jejich 

životních jubileích. Při květnových oslavách 40. výročí osvobození spolupořádali svazáci spolu s PS a 

TJ Sokol Choťovice pro děti branný den spojený s ukázkou požárnického útoku. Odpoledne se konal 

táborák s opékáním uzeniny a večer lampiónový průvod s kladením kytice u pomníku padlých. ZO SSM 

se účastnila lampiónového průvodu v Měsíci ČSSP a přípravy a organizace vánočního turnaje ve 

stolním tenise pro děti i dospělé. O prázdninách se denně využívalo sportovní hřiště k tenisu,  nohejbalu, 

línému tenisu a vybíjené. Při směně NF 27. 5. a 12. 10. se upravovala veřejná prostranství u školy i 

v celé obci a uklízelo se v klubovně ve škole. Okopávky řepy se neúčastnili všichni členové. 

V předvečer prvního máje pálili svazáci mírové ohně. Práce ZO SSM se pravidelně účastnili Jiří 

Petrášek, Lenka Netolická,  Jitka Pilná a Petr a Marcela Deimlingovi.  

str. 274, rok 1985:  Přímo v Žehuni se pořádaly jen dva plesy - oba v hostinci u Drbohlavů a oba měly 

malou účast. Otázkou malé účasti na zábavách a plesech v Žehuni se několikrát zabývala rada národního 

výboru a jednání pléna Národní fronty. Odpověď je jednoduchá: - nikoho neláká prostředí žádného 

z obou hostinců. A proto, kdo  se chce jít pobavit, zajede si raději  do Choťovic nebo do Dobšic.  

str. 275, 276, rok 1985:  40. výročí národně osvobozeneckého boje bylo motivem celoroční činnosti 

všech organizací NF v čele s VO KSČ. Každá společenská i zájmová složka si stanovila ve svém 

celoročním plánu práce úkol plně se podílet na jeho oslavách. VO KSČ v Choťovicích uspořádáním 

sportovního dne pro děti, na jehož zajištění se podílely všechny složky NF v Choťovicích.  

str. 277, 278, rok 1985:  Sbor pro občanské záležitosti svou pravidelnou činností v Žehuni i 

Choťovicích si zasluhuje pozornost a uznání občanů. Zvláště emotivně působí obřady vítání občánků, 

které jsou pečlivě připravovány a důstojně vedeny. Alžběta Povýšilová vede velmi pečlivě dekorativní 

pamětní knihu sboru. 

str. 283, rok 1985:  V Choťovicích se prodává stále ve staré prodejně, která je však velmi dobře 

zásobena. Často tam jezdí nakupovat i lidé za Žehuně. Jako prodavačka tam přešla ze Žehuně Slávka 

Jehličková. Pohostinství v Choťovicích vede Soňa Černá z čp. 104.  

str. 288, rok 1985:  Vyznamenání za budování socialismu obdržel Frant. Bednář z Choťovic, čp. 124.  

str. 293, 294,  295,  296, rok 1986:  Kandidáti pro volby do MNV:  

 Jaroslava Bartoníčková, 37 r., členka JZD, Choťovice 115, bezpartijní,  

 Josef Dobřichovský, 35 r., příslušník VB, Choťovice 3, KSČ, 

 Pavel Hněvsa, 29 r., dělník - Státní lesy, Choťovice 6, KSČ, 

 Alžběta Povýšilová, 56 r., dělnice, Choťovice 29, KSČ, 

 Jitka Pilná, 24 r., vychovatelka ŠD, Choťovice 113, bezpartijní , 

 Josef Slavíček, 36 r., místopředseda JZD, Choťovice 79, KSČ, 

 Zdeněk Staněk, 29. r., invalidní důchodce Choťovice 112. 
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 Předsedkyní   této okrskové volební komise byla Věra Slavíčková, čp. 79, místopředsedou Václav 

Slavíček, čp. 15, tajemníkem Stanislav Povýšil, čp. 29, členy:  Emilie Jiroudková, čp. 52  a Vladimír 

Pilař, čp. 95. V Choťovicích odvolilo 151 voličů - z toho na voličský průkaz 11….. Do nového MNV 

byli  zvoleni z Choťovic tito občané: místopředseda Josef Dobřichovský čp. 3, tajemník Josef Slavíček 

čp. 79, předseda komise veřejného pořádku Josef  Dobřichovský, tajemník Pavel Hněvsa., tajemník 

branné komise Josef Slavíček, člen komise sociální Jaroslava Bartoníčková, člen finanční komise 

Vladimír Štěrba, člen komise obchodu Zdeněk Staněk, člen komise výstavby Štefan Olajoš, tajemnice 

komise školské, kulturní a mládeže Jitka Pilná, předsedkyně Sboru pro občanské záležitosti Alžběta 

Povýšilová, člen Stanislav Povýšil.  

str. 297, rok 1986: V akci „Z“ bylo kromě řádného rozpočtu přiděleno na výstavbu silnice 

v Choťovicích a v Žehuni na Čůrajích 125 000 Kč, a na samoobsluhu v Choťovicích 360 000 Kč….. Ve 

volebním programu na léta 1981- 86 byla mimo jiné údržba komunikací a dokončení výstavby chodníků 

v Žehuni i Choťovicích….. V letošním roce se asfaltovala obecní cesta v Choťovicích k Bezděkovu.  

str. 299, rok 1986:  Také v Choťovicích se v tomto roce pilně pracovalo: budovala se samoobsluha, 

komunikace, vysazovaly po vsi ovocné stromky a starými pneumatikami se zpevňoval rybniční břeh u 

přístavu….. V roce 1986 kolaudovali přestavbu čp. 3 Josef a Věra Dobřichovských.  

str. 300, rok 1986:   V hnutí Brigád socialistické práce bylo zapojeno 95 družstevníků, a to 44%. Druhé 

místo obsadila brigáda v porodně prasnic v Choťovicích vedená Libuší Petráškovou. Její členky splnily 

závazek na 106% a dosáhly užitkovosti 21 sele od prasnice.  

str. 302, rok 1986: V odchovu prasat bylo dosaženo lepších výsledků než stanovil plán. K dalšímu 

zlepšení by měla přispět i výstavba nové porodny v Choťovicích. 

str. 304, rok 1986:  Na farmě v Choťovicích se renovoval havarovaný silážní žlab, navrtávala se studně 

za Pilařovými a budovalo se vodní potrubí a elektrické vedení v délce 1 500 m.  

str. 306, rok 1986:  V rámci pravidelné družební spolupráce se uskutečnila další návštěva v LPG 

Wildberg. Delegaci tvořili: Josef Slavíček, ing. Miloslav Severa, Ladislav Keclík, Jitka Šafránková, 

Danuše Novotná, Jaroslav Vokál, Jaroslav Eliáš a Irena Konvalinová. 

str. 318, rok 1986:  K 31. 12. 1986 měla Žehuň 463 obyvatele a Choťovice 230 obyvatel. Celkem bylo 

přihlášeno k trvalému pobytu 693 osob.  

str. 335, rok 1987:  Za pomoc při plnění celoobecního závazku  navrhl národní výbor k vyhodnocení 

dva kolektivy: občanský výbor v Choťovicích za 7 000 hodin odpracovaných při výstavbě samoobsluhy  

(z toho 1 500 hodin zdarma). 

str. 338, 339, rok 1987:  Také úsek chovu prasat docílil velmi dobrých výsledků zvláště na farmě 

Choťovice, kde se podařilo odchovat od prasnice 21,24 ks selete….. V tomto roce se začala stavět 

nákladem 4 984 000 Kč porodna prasnic v Choťovicích  a uvedla se do provozu vodovodní přípojka 

z nové studny.  

str. 348, rok 1987:  Organizace v Choťovicích: Socialistický svaz mládeže, Sbor pro občanské 

záležitosti a Československý červený kříž. Přes několikeré urgence se mi nepodařilo ani přes člena  

kronikářského aktivu pro Choťovice získat přehled činnosti Českého svazu požární ochrany (předseda 

Josef Šmejkal).  

str. 353, rok 1987:  Tělovýchovná jednota Sokol v Choťovicích čítá 17 dospělých členů (10 mužů a 7 

žen). Ve výboru pracuje Josef Slavíček (předseda), Josef Dobřichovský a Miroslav Pilný. Pod vedením 

Věry Slavíčkové začaly cvičit děti. Každý čtvrtek jich přichází cvičit 15 až 17. Nepodařilo se uskutečnit 

cvičení žen. Členové vydatně pomáhali na budování samoobsluhy, mladší na úpravách hřiště (částečně 

se oplotilo, zřídily se dva tenisové kurty, kolem vysázeli 50 stromků). V Sokole pracoval aktivně kromě 

výboru i Jiří Petrášek mladší.  

str. 355, 356, rok 1987:  V samoobsluze v Choťovicích pracovala Libuše Svobodová, František Vávra a 

od dubna také Drahuše Altrichterová - před ní Hana Šmejkalová, která vystřídala Slávku Jehličkovou ze 

Žehuně. Plán tržby 1 795 000 Kč překročila tato prodejna o 248 000 Kč. Přesto vedoucí uvádí, že často 

nemohli uspokojit zákazníky potravinářským ani průmyslovým zbožím. I tak nakupovali v Choťovicích 

četní přespolní zákazníci a většinou odcházeli spokojeni, protože mléko a pečivo tu bývalo i v sobotu až 

do uzavírací doby a balíčkované maso a uzenina v dostatečném výběru po celý týden. Vedoucí uvádí, že 
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ke zdražení zboží nedošlo, pouze zavedením nových výrobků a obalů se ceny zvýšily. Zboží, které se 

málo prodávalo, ale přesto se jeho výroba nezastavila, se zlevňovalo.  

str. 361, rok 1987:   K 31. prosinci 1987 čítala Žehuň 447 obyvatel (208 mužů a 239 žen), Choťovice 

220 osob (105 mužů a 115 žen), to je celkem 667 lidí. Oproti konci předešlého roku klesl opět počet 

obyvatel o 26. Žehuň i Choťovice se rok od roku vylidňují a stávají se obcí starých lidí. Sociální komise 

národního výboru zaznamenala k 25. září 1987 v Žehuni a Choťovicích 693 občany, z toho 283 

důchodců, z toho nad 65 let 170, sociálně potřebných 54.  

str. 369, 370,  rok 1988:  Národní výbor pracoval ve složení daném volbami v roce 1986. Rada se 

scházela pravidelně dvakrát v Žehuni a jednou v Choťovicích, za rok devatenáctkrát. Sledovala 

výstavbu samoobsluhy v Choťovicích….. Plénum poslanců za přítomnosti občanů se sešlo šestkrát, 

z toho čtyřikrát v Žehuni a dvakrát v Choťovicích….. V diskusích občané v Choťovicích poukazovali 

mimo jiné na telefonizaci obce.   

str. 372, rok 1988:  V akci Z měl národní výbor pro tento rok povoleno dostavět do konce srpna, kdy 

končil úvěr v bance, samoobsluhu v Choťovicích. Slavnostní přestřižení pásky provedl 23. září 1988 

místopředseda ONV Dr. Alois  Neumann. Občané si při slavnostním zahájení prodejny připomněli, že 

stavbu začali 15. května 1986. Předpokládalo se prostavět 703 000 Kčs, ale 27 000 Kč se ušetřilo, 

protože náklady nepřesáhly 676 000 Kčs. Celková hodnota díla se udává 1 082 000 Kčs. 

Stavbu se podařilo uskutečnit Občanskému výboru v Choťovicích spolu s národním výborem pod 

vedením soudruha Josefa Slavíčka a Josefa Dobřichovského a za vydatné pomoci mnoha občanů a 

chalupářů. Při slavnostním zahájení poděkoval soudruh Slavíček všem, kteří pomáhali stavět,  mnozí 

byli oceněni i věcně. Důchodci František Volejník a Václav Matysov, kteří na stavbě pracovali trvale a 

připravovali též práci pro brigádníky, obdrželi od spotřebního družstva Jednota dárkový balíček a od 

místního národního výboru čestné uznání. Stejné ocenění dostali i brigádníci  Oldřich Staněk, Jiří 

Petrášek mladší a Jaroslav Zelený. Knižní odměnu a čestné uznání místního národního výboru převzali 

Štefan Olajoš, František Pilný, Josef Dobřichovský, Bohuslav Holan, Zdeněk Staněk, Stanislav Suchý a 

Petr Hrubeš.  

str. 377, 378, rok 1988:  V Žehuni i v Choťovicích klesá rok od roku počet obyvatel. Ve snaze tomuto 

úbytku čelit pokouší se místní národní výbor omezovat prodej domků chalupářům. Toto rozhodnutí 

národního výboru však většinou naráží na odpor prodávajícího. Ozvaly se i dotazy občanů, má-li MNV 

právo prodávajícího donutit, aby prodal nemovitost tomu, koho určí.  Často bývá zájemcem JZD, které 

pak domek po opravě využije na byt pro své členy.  

str. 380, rok 1988:  I přes nepříznivé vegetační podmínky, které ovlivnily nepříznivě výrobu krmiva, se 

podařilo ve starém a novém kravíně na Hradčanech dosáhnout 5 900 l mléka, to je nejvyšší užitkovost 

v historii družstva. Naopak nejnižší užitkovost nového kravína v  Choťovicích 4 900 l neodpovídá jeho 

podmínkám.  

str. 385, rok 1988:  Výstavba v JZD se zaměřila v tomto roce na dokončení porodny prasnic 

v Choťovicích. Kolaudace se provedla 14. září 1988. Náklady dosáhly 5 210 488 Kč, kapacita porodny 

je 148 prasnic a 600 selat….. Kromě toho se zabudovávalo dojení s chlazením mléka v Choťovicích, 

opravoval silážní žlab a opravoval nově koupený domek čp. 85. 

str. 387, rok 1988:  Sociální komise JZD pracovala od 23. února 1988 v novém složení. Vedla ji Libuše 

Petrášková. 

str. 395, 396, rok 1988:  Přípravy a průběh prvomájových oslav řídil přípravný výbor v čele s Josefem 

Slavíčkem….. V zápisech rady národního výboru čteme, že  zájem mládeže o  veřejný život a potřeby 

obce je neparný, účast na brigádách malá. Hovory s mládeží se sice uskutečnily v obou obcích, ale stav 

zůstal v podstatě nezměněný. V Choťovicích se beseda konala 15. října 1988 a vedl ji Josef Slavíček, 

v Žehuni 27. října Zdeněk Kunc, předseda národního výboru. V zápise se vyjadřuje podiv nad 

izolovaností mládeže a dokládá se, že mladí lidé mají k dispozici dvě hřiště, tělocvičnu i klubovnu. 

V závěru čteme větu: „Nad mládeží se musíme zamyslet.“ Ale stačí vskutku jen to zamyšlení, a jen nad 

mládeží? Nejsou kořeny příčin daleko hlubší?…..  V Choťovicích aktivně pracoval Socialistický svaz 

mládeže i TJ Sokol. Už méně nebo vůbec nic jsme neslýchali o Československém červeném kříži a 
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požárnících v Choťovicích. Budeme-li porovnávat aktivitu Dohližecího výboru v obou obcích, pak 

bezesporu prvenství získá Dohližecí výbor v Choťovicích.   

str. 399, rok 1988:  Požárníci ze Žehuně poukazovali na špatnou práci jednoty v Choťovicích a žádali, 

aby byl do rady pozván předseda choťovických požárníků Pavel Hněvsa.  

str. 406, rok 1988:  V Dobšicích i v Choťovicích jsou adaptované sály, tak i zábav se zde pořádá více. 

V Choťovicích je často organizuje Dohližecí výbor Jednoty: - tak 2. dubna to byla pomlázková taneční 

zábavy a v zimě také ples.  

str. 411, rok 1988:  Místní národní výbor podával připomínky k jízdním řádům, a to v tom smyslu, že 

spojení Žehuně s okolními obcemi je dostačující, ale pro Choťovice žádal některé úpravy.  

str. 418, 419, rok 1988:  28. listopadu 1987 se ženil Ladislav Slavíček z Choťovic čp. 87. Svatby se 

zúčastnila učitelka - dnes zástupkyně ředitele školy  - Věra Slavíčková. Na požádání mi svatbu popsala 

následovně - cituji: „Před svatbou (jeden týden) se pečou koláče a roznášejí se spolu s oznámením po 

vsi. V den svatby se ráno sejdou příbuzní ženicha i nevěsty u ženicha v domě. Přihlížejícím se podává 

cukroví a dospělým něco k napití. Po občerstvení se nasedá do aut a jede se k nevěstě. Tam družičky a 

mládenci ozdobí auta stužkami, nevěsta a ženich poděkují rodičům a odjíždí se na obřad. První jede 

ženich s matkou, poslední nevěsta s otcem. Po obřadu se jede k fotografovi. To už jedou v prvním autě 

novomanželé. Před radnicí čekají mladí lidé z vesnice ženicha i nevěsty a „zatáhnou  kolonu aut a 

všichni se musí vyplatit.“ Dále probíhala svatba takto: Hostina se konala v Myslivně (společenské 

místnosti) v Sánech. Po návratu od fotografa rozbila kuchařka přede dveřmi talíř „pro štěstí“ mladí 

novomanželé jej museli spolu uklidit, to je zamést střepy. Potom přenesl manžel novomanželku přes 

práh. Na úvod hostiny se děkovalo rodičům a blahopřálo novomanželům. Hostinu zahájil společný 

přípitek. Manželé jedli ze společného talíře a navzájem se krmili. Potom rozkrojili svatební dort. Večer 

chodili „cikáni“ a „žebrali na miminko“. Vybrané peníze se daly hudbě. Během večera několik mužů 

„uneslo“ nevěstu a ženich ji musel najít. Byla uschována v  hostinci a co tam únosci utratili, musel 

ženich zaplatit. Takový je zvyk.  

str. 438, rok 1989: Na veřejném plenárním zasedání poslanců v Choťovicích 14. prosince schválili 

poslanci propůjčení sálu kina pro akce OF. Na tomto zasedáni požádal mluvčí choťovických občanů pan 

Václav Slavíček z čp. 15 o schválení odluky Choťovic od Žehuně. Také tuto žádost občané schválili.  

str. 440, rok 1989:  Žehuň měla 662 obyvatel (300 mužů a 362 žen), z toho v Choťovicích žilo 199 

občanů.  

str . 443, rok 1989:  Samo JZD Žehuň vpouští výkaly na své pozemky u Choťovic,  a protože pole se tu 

svažují do rybníka, stéká nečistota do vody.  

str. 453, rok 1989:  Sociální komise rozdělovala dvakrát ročně peníze z doplňkové péče starým a 

sociálně slabým občanům. V květnu obdržely z Choťovic 500 Kčs Anežka Dědková, čp. 114,  Ludmila 

Keplová čp. 90, Marie Svobodová, čp. 50 a Marie Kotašová, čp. 60. V říjnu obdrželo dalších 21 občanů 

odstupňované částky v rozmezí 100 až 400 Kč. Z Choťovic 200 Kč dostaly: Anna Benešová, Anna 

Bednářová, Františka Bednářová, Marie Benešová, Aloisie Slavíčková,  Milada Končická a Slávka 

Pilná.  

str. 464, rok 1989:  Mládež v Žehuni i v Choťovicích, podobně jako všude v okolí, pálí poslední 

dubnový večer „čarodejnice“, které dostaly oficiální název „mírové ohně“, a tak mohly existovat po léta.  

str. 472, 473, rok 1989:  Sbor pro občanské záležitosti měl na tento rok k dispozici částku  5 000 Kč. 

Pracoval ve stejném složení a ve stejné podobě jako v předešlých letech. Šest členů ze sedmi dostalo za 

práci ve sboru diplom. V roce 1988 vítali 5 dětí (3 ze Žehuně a 2 z Choťovic), blahopřáli 79 jubilantům 

(53 ze Žehuně a 26 z Choťovic), z 19 pohřbů (10 ze Žehuně a 9 z Choťovic) bylo 12 občanských (6 ze 

Žehuně a 6 z Choťovic) a jeden rozptyl v Choťovicích. Stanislav Povýšil provedl rozloučení při pěti 

pohřbech. Marcela Ševčíková upravuje vývěsku v Žehuni, Alžběta Povýšilová v Choťovicích. Při vítání 

občánků Alžběta Povýšilová vítá rodiče a vede kroniku SPOZ výtvarně, Stan. Povýšil provádí do 

kroniky zápis, Marcela Ševčíková představí rodiče, D. Štěrbová obstará květiny, D. Dědková zajišťuje 

recitaci dětí, Sv. Hrušková fotografování a J. Brzáková hudbu při obřadu a vkladní knížku pro dítě. 

str. 475, 476, rok 1989:  Choťovice jsou od roku 1964 osadou Žehuně, ale žijí převážně svým vlastním 

společenským, kulturním i občanským životem a řeší si své vlastní  problémy rozhodně a samostatně 
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prostřednictvím občanského výboru. Občané Choťovic se domáhají vodovodu a oprávněně žádají o 

urychlené dokončení telefonizace obce. Když na národní výbor v Žehuni došla písemná žádost pana 

Oldřicha Staňka, v níž jménem občanů Choťovic žádá urychlené vybudování vodovodu, odpovídá mu 

národní výbor, že během posledních tří let  byla v Choťovicích postavena nákladem 1 250 000 Kč 

samoobsluha a byly upraveny vozovky. K žádosti o telefonizaci obce Okresní správa spojů odpovídá, že 

akce nebyla z nedostatku financí a montážních kapacit zařazena do plánu na rok 1989 ani 1990 a není 

dosud vypracována ani projektová dokumentace. Je třeba položit nejen kabely po Choťovicích, ale 

především silnější kabel z ústředny v Žehuni do Choťovic. V prosinci žádal občanský výbor 

v Choťovicích družstvo o sdružení finančních prostředků ve výši 100 000Kč na opravu bývalé školy. Na 

příští rok plánují opravit střechu a budovu izolovat. Místnosti v bývalé škole používá občanský výbor a 

mládež, navrhuje  využít po adaptaci zbylé místnosti pro byt JZD nebo pro učitele. Představenstvo 

oznámilo, že požadavek zařadí do plánu na rok 1990 podle finanční situace družstva. O samostatnosti 

Choťovic svědčí i některé vlastní organizace.  Je to např. Svaz požární ochrany, TJ Sokol, Český 

červený kříž, Socialistický svaz mládeže, Dohližecí výbor Jednoty. Občanský výbor obdržel od rady 

Středočeského krajského národního výboru Čestné uznání II. třídy za aktivní práci. V myslích občanů 

Choťovic nepřestává žít touha po osamostatnění.  

 

 

IV. díl kroniky   
str. 8, rok 1990:   Plenární zasedání MNV, spojeno  s veřejnou schůzí OF se konalo 22. února v sále 

kina za účasti 88 občanů. Po plenárním zasedání poslanců, vedené místopředsedou MNV Josefem 

Slavíčkem, následoval program připravený mluvčími  OF. Hovořilo se o výsledcích ankety, o 

narušeném životním prostředí, zásobování, výstavbě nového kravína i o narušených mezilidských 

vztazích.  

str. 13, rok 1990:  Rok 1990 byl rokem volebním. Ve dnech 8. a 9. června se uskutečnily volby do 

Sněmovny národů Federálního shromáždění, Sněmovny lidu FS a do České národní rady….. 

V Choťovicích byli členy volební komise.  Věra Slavíčková, Zd. Matysovová, Josef Dobřichovský a 

tajemnice Jitka Pilná….. Komunisté organizovali svou předvolební schůzi v Choťovicích. Zajišťoval ji 

tam Josef Slavíček a účastnili se jí také komunisté ze Žehuně. 

str. 17, rok 1990:  V dubnu odešel z národního výboru na vlastní žádost Josef Dobřichovský 

z Choťovic.  

str. 23, rok 1990:  Ze zápisů rady MNV vyplynulo, že p. J. Jehlička st. žádal o vystěhování skladu CO 

z požární zbrojnice a opravu zbrojnice v Choťovicích.  

str. 25, rok 1990: KSČ se scházela ještě v první polovině roku  - tak jak bylo po léta pravidlem - 

v kanceláři nebo zasedací síni MNV….. Později se po vsi říkalo, že se komunisté scházejí v bytě 

předsedkyně Nataši  Janďourkové a v dalších bytech, v Choťovicích např. u Slavíčků v čp. 79.   

str. 31, rok 1990:  Choťovice se po 27 letech dočkaly konečně po letech tužeb a úsilí své opětovné 

samostatnosti. Snaha být samostatnou obcí žila v myslích domorodců od prvních dnů násilného 

připojení obce k Žehuni v roce 1964. Posledního společného zasedání poslanců obou obcí se dne 20. 

září účastnili i choťovičtí občané, stejný počet tj. osmnáct poslanců, předseda JZD ing. J Sýkora, a 

poslanec ONV Jos. Konvalina. Předseda MNV  Zd. Kunc poděkoval všem za společnou práci a potom 

už zbývalo provést jen společné finanční vyrovnání. To se do konce roku provedlo a od 1. ledna 1991 

řídil obec samostatný obecní úřad v Choťovicích v čele se starostou Josefem Slavíčkem čp. 79.  

str. 54, rok 1991:  Odluka Choťovic od Žehuně proběhla v minulém roce důstojně a bez potíží. Žehuň 

vrátila Choťovicím 30 000 Kč na opravu školy a ponechala si jeden kontejner. Druhý zapůjčily 

Choťovice škole v Žehuni na sklonku roku. Hasičský majetek je společný. Finanční prostředky se 

rozdělily podle  počtu obyvatel. Na sklonku roku poskytly Choťovice 2 000 Kč na údržbu  zdravotního 

střediska.  

str.102, rok 1993:  Policejní službu pro Žehuň, Choťovice, Dobšice Hradčany a Kolaje vykonával i po 

zrušení policejní kanceláře v zemědělském družstvu praporčík Miloš Tichý za Žehuně, člen policejní 

stanice v Městci Králové. V Žehuni sídlila policejní služebna od září 1991 do srpna 1992.  
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str. 119, rok 1994:  Od počátku února pracovali v Žehuni dva mladiství nezaměstnaní z Choťovic - 

Leon Přibyl a Jaroslav Zindulka. Prořezávali stromy a shrabovali listí. Po několika dnech však zůstal u 

práce pouze Leon Přibyl. 

str. 120, rok 1994: K 7. únoru bylo na žehuňském katastru  evidováno 492 ha státní půdy, kterou 

vlastnil Pozemkový fond. Tato půda byla přidělena k obdělávání následovně:  110 ha Žehuňské 

obchodní společnosti se sídlem v Choťovicích čp. 1 s.r.o., 80 ha ing. Karlu Horákovi, 4,25 ha Oldřichu 

Kopeckému z Hradčan, 20 ha p. Karbulovi z Kolaj, 60 ha pí Zuzaně Zdeňkové z Dobšic a 217 ha 

Sdružení soukromě hospodařících rolníků. 

str. 121, rok 1994:  Ing. Jaroslav Tomášek spolu s Vladislavem Štěrbou z Choťovic, Miloslavou 

Kavkovou a Emilem Novotným z Hradčan založili Žehuňskou obchodní společnost se sídlem 

v Choťovicích s.r.o. čp. 1 a začali obhospodařovat 221,8021 ha pozemků. Od lidí měli pronajato 

102,4258 ha (včetně vlastní) a státní půdy od Pozemkového fondu 119,3763 ha. (Tady se rozcházejí 

údaje předané v Agrodružstvu p. Polívkou). Byly to pozemky na katastru obce Choťovice, Žehuň, 

Dobšice a Hradčany.  

str. 139, rok 1995:  V únoru zasílal obecní úřad na Ministerstvo životního prostředí dopis se žádostí, 

aby byla odkloněna trasa dálnice D 11 mimo oblast chráněného území. Žádost stejného znění odeslal  i 

Obecní úřad z Choťovic.  

str. 223, rok 1998:  Plán výstavby dálnice, která bude procházet celou honitbou od Choťovic až do Sán, 

přinesla problém odlákat užitkovou zvěř (hlavně 80 kusů  srnčí) co nejdál od dálnice a vytvořit jí 

v těchto místech co nejlepší podmínky.  

 

                    Předložené výpisy, pořízené  ze čtyř dílů kronik obce Žehuň,  zřetelně dokumentují, co byli 

kronikáři povinni zaznamenávat v kronikách v době totality a co bylo v té době hybnou silou veškerého 

života.   

     

 

                         V roce 2006 vypracovala na žádost Josefa Slavíčka, starosty obce Choťovice        

                                                                                                     Ludmila Tvrdíková,  

                           kronikářka obce Žehuň 

                               

  

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                         

               

            


